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Kedves testvéreim! 

A református bibliaolvasó kalauz szerinti napi igénk Mózes 2. könyvéből a 17. fejezet. 

Ebben először a nép zúgolódásáról olvasunk, mivel nem volt ivóvizük. A probléma komoly, 

hiszen a kiszáradás halált okoz. Mózes azonban mégis perlekedett a néppel, mondván, hogy a 

zúgolódásukkal csak kísértik az Urat.  

Érdekes dolog ez, hogy Mózes korholja a panaszkodókat. Miért nem ad nekik igazat! Miért 

nem vallja be, hogy nagy a baj?  

Ha a történetet mai XXI. századi szemszögből olvassuk, akkor az Isten népét vezető pásztornak 

azt illett volna mondania, hogy „bocsássanak meg neki, ő csak jót akart, ő kísértette meg az 

Urat”, a szenvedőknek pedig azt mondani: „nem a te hibád”. Isten népét szomjhalálba vezetni 

istentelenség, felelőtlenség, tévhit, emberiség elleni bűn.  

Persze a végkifejlet utólagos tudásával mindjárt más a helyzet, de azért akkor is, 

képzeljük csak magunkat Mózes helyébe! Ott van a nép, amelyiket 40 éves koráig annyira meg 

akart menteni, de csak egy egyiptomi megöléséig jutott a nagy felszabadításban, aztán meg 80 

évesen megint ott van előtte a nép, amit nem akart megszabadítani, de Isten ráparancsolt. Mózes 

az életét kockáztatta a népért, és a csodák titkáról, amik akár Egyiptomban estek, akár a 

menekülés útja alatt: fogalma sem volt. Teljesen Istentől függött és ebben mindig ki kellett 

várnia az Isten útmutatását, amit szinte mindig az utolsó pillanatban kapott. A nép egyszerre 

függött Mózestől, de egyszerre voltak iránta bizalmatlanok is. Mózes egyszerre tudta, hitte, 

hogy Isten be fogja vezetni majd ezt a népet az ősök földjére, Kánaánba, de egyszerre nem tudta 

a „hogyant”. Rettenetes lelki teherrel élt. A kivonulás kezdetén Isten elképesztő csodával 

segítette őket a Nádas-tengeren való átmenetellel, de utána jött a víz problémája, ahol csak egy 

újabb csoda segített, hogy a keserű vízből édes víz legyen. Aztán jött az éhség problémája, ahol 

Isten lepottyanó fürjekkel és valamilyen kisüthető növény, az úgynevezett manna hullásával 

segített. Utána megint jött a szomjúság problémája. A nép Mózest ostromolta, akinek persze 

fogalma sem volt, hogy mit tegyen. Nyilván erre a szokásos Istenhez kiáltása kellett volna, hogy 

következzék, az imádsága, aztán valami égi válaszra következő útmutatás, de ő e helyett azt 

felelte a népnek, hogy „miért perlekednek vele” és „miért kísértik az Urat”? Miért tette ezt 

Mózes? 

Pszichológiailag azt felelhetnénk, hogy azért, mert egy bizonytalankodó, félelmekkel teli 

Mózest valószínűleg percek alatt kivégzett volna a nép, tehát muszáj volt erősnek látszódnia. 

De vajon ez a válasz a helyes válasz Mózes viselkedésére? Aligha.  

Gondolom, sokaknak eszébe jut ennek a történetnek alapján az az újszövetségi történet, amikor 

Jézus a Genezáreti tavon az életveszélyes viharba került tanítványok halálordítozására és Jézust 

számonkérésére feleleletül megdorgálta őket. Ott is igazán elhagyhatta volna a dorgálást, hiszen 

a tanítványok rettegése teljesen érthető volt. Mégis Jézus bosszúsan dorgálta őket. Miért?  

Mindkét esetben azért történt a dorgálás, mert az előzmények Isten mindenhatóságáról 

szóltak, és Isten ígéreteinek beteljesedéséről. Izráel számára az ígéret az volt, hogy vissza fogja 

vezetni népét Kánaán földjére, hogy ott nagy néppé és áldássá legyen, a korábbi csodák pedig 

azt mutatták, hogy Isten különleges csodákkal is tudja védeni népét. Jézus esetében az ígéret az 
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volt, hogy ha ő a Messiás, akkor teljesen rá lehet bíznia magát tanítványainak, a korábbi csodák 

pedig azt mutatták, hogy Jézus számára nem volt lehetetlen.  

Csakhogy, ha mindez még így is van, akkor is az zsidó nép történelme, vagy az egyháztörténet 

számos példával bizonyította, hogy Isten a halálos veszedelemből nem mindig mentette ki 

népét. Most akkor hogyan is vagyunk?  

A válaszkeresésünkben a helyes irány szerintem az, hogy mindkét esetben a hitet kérik 

számon. Nem a félelmet, hanem a hitet. Jézustól azt kérdezték, hogy nem „törődsz velünk”? 

Na, ez így nincs rendben. Ezt Jézustól kérdezni övön aluli volt. És Mózestől is az volt, amikor 

számonkérték tőle a vizet. Mózest arra kellett volna kérniük, hogy könyörögjön Istenhez vízért. 

De a nép Isten kihagyásával Mózestől akart egyből vizet kicsikarni. A vádat is Mózesre 

zúdítják, amikor azt mondják: „azért hoztál ki, te, Mózes, hogy szomjan pusztíts minket”? A 

nép semmit sem gondolt már a korábbi isteni beavatkozásokra, csak Mózes volt nekik a fontos, 

akit számonkérhettek.  

Kedves testvéreim!  Ugye, ismerős az, amikor Isten népe nem Istentől vár szükségében csodát, 

amit Ő vagy megtesz, vagy nem, hanem a látható képviselőjétől kérnek számon mindent?  

Egykor mind Mózes, mind Jézus nagyon haragudott arra, amikor az Isten népe a hitet 

megspórolva vádaskodott a nehézségben.  

Testvéreim! A mai magyarországi református egyházunkban is a hit megspórolásával 

szeretné sok ember azt, hogy a nyomorúságok helyett biztonságot lehessen élvezni. És a 

nyomorúságban jellemző módon a vádaskodástól várják a megoldást. Pedig a megoldás nem 

az, hogy Isten a kényelem Kánaánjába vezesse népét, hanem az, hogy a hit által tanulja meg e 

földi életben az Istenre hagyatkozást, akire a halálon túl is lehet hagyatkozni. Attól tartok: 

európai egyházaink annyira hozzászoktak a jóléthez, hogy most a nyomorúságosabb időkben 

nem Istenhez fordulnak, hanem emberekhez, egyházi vezetőkhöz, sőt akár politikai vezetőkhöz, 

akiktől számon kérik, hogy nem erről volt szó, pedig ha lelki vezetőkhöz fordulnak, akkor csak 

egyet volna szabad kérniük: azt, hogy imádkozzunk. Mármint közösen. Forduljunk oda 

Istenhez és kérjük őt, hogy, ha eddig megsegített és csodákat tett, akkor most is tegye meg.  

Ahol azonban elmarad az ima, ahol az emberek komoly arccal kérik meg hívő ismerőseiket, 

hogy helyettük imádkozzanak, amíg a múlt isteni csodáit évenként megünnepelni is lusták, lásd 

húsvét, vagy pünkösd, aminek semmilyen vallási ünneplése nincs már, ugyanakkor a bajban 

rögtön megy az agresszív számonkérés, hogy kinek a hibájából van infláció, rossz gazdasági 

mutató, és így tovább, addig hogyan reméljük, hogy Isten majd válaszol és megsegít? Tovább 

megyek. Újabban egyre több gyülekezetben találkozni ezzel a jelenséggel, hogy bűnbakokat 

keresnek lelkes gyülekezeti tagok, vagy presbiterek, hogy ki miatt nem tart ott a gyülekezet, 

ahol kellene. Nos, én azt gondolom, a válasz egyszerű. A hit hiánya miatt tartanak ott 

gyülekezeteink, ahol tartanak.  

A következő igei szakasz is erről tanít. Ott azt olvassuk, hogy Izráel csak úgy tudta 

legyőzni Amálékot, hogy közben Mózesnek látható módon imádkoznia kellett. Az akkori kor 

szokása szerint felemelt kézzel. És bizony, amikor Mózes elfáradt, és a keze nem volt fent, Isten 

népe a csatában vesztésre állt. Csak úgy lett meg végül a győzelem, hogy két derék izraeli férfi 
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tartotta folyamatosan magasban Mózes kezét. A dolog egyszerre trükkös, de egyszerre nem. 

Trükkös, mert segítséget kapott Mózes, de ugyanakkor a két férfinek is rettenetesen nehéz volt 

tartania Mózes kezét.  

Mit is jelentett Mózes felemelt keze a népnek? Azt, hogy Istenhez nyújtja, akitől onnan felülről 

áldást, erőt kap. Bizony, ez kellett a népnek. Pontosan ez. Az, hogy lássák: Mózes minden 

erejével azon van, hogy Istenbe kapaszkodjon. Azt gondolom, ma is ez az, amire Isten népének 

a legnagyobb szüksége van: olyan vezetők, akik hitelesen Istenbe kapaszkodnak. Akiktől nem 

számonkér a nép, hanem akikre rátekintve erőt nyer. És bizony, úgy tűnik, hogy ezeknek a 

prófétáknak is szüksége van segítőkre. De ez semmit nem vesz el a tekintélyükből.  

Ott, ahol a hit él, ott hittel tekintenek Istenre és az ő szolgáira, tisztségviselőire, prófétáira. Ott 

emlékeznek és megemlékeznek a múlt isteni tetteire. Ott a hit nem csak elhivése a csodáknak, 

meg a várása, hanem könyörgés érte. Ott a hit nem számonkér, hanem remél. Ott a hit 

küzdelemre hív, ha tenni kell, de imádságra, ha várni kell. Ott a hit számára nem kérdés, hogy 

közöttünk van az Úr és nem tőlünk távol. 


